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در بســیاری از ســال های قرن بیستم، چین 
فقیرتر از کامرون بود. در ســال ۱۹۴۹، زمانی 
که جمهوری خلق چین تشــکیل شد، یکی از 
بزرگ ترین کشــورهای جهان در جنگ داخلی 
پاره پاره شــده بود و از آن پس تحت یک نظام 

دیکتاتوری کمونیستی قرار گرفت.
در اواخــر دهــه ۱۹۵۰، میلیون هــا نفــر در 
نتیجــه یک قحطی ناشــی از سیاســت های 
شکست خورده دولتی به کام مرگ رفتند. برآورد 
شــمار مرگ ناشی از گرسنگی، چیزی بین ۱۰ 
تا ۶۰میلیــون نفر بود. برخــی مورخان تعداد 
جان باختگان را چیزی معادل جمعیت انگلستان 
یــا مجموع جمعیت کالیفرنیا و تگزاس تخمین 
زده اند. حتی مقامات دولتی چین بعدها به مرگ 
۳۰ میلیون نفر اعتراف کردند؛ هرچند بدی آب 

و هوا را مقصر اصلی قلمداد کردند.
اما چین چگونه توانســت عنــوان دومین اقتصاد 
بزرگ جهان را از آن خود کند و بزرگ ترین برنامه 
تاریخ بــرای فقرزدایی را به اجرا گذارد. هیچ کس 
در زمــان حکومت مائو نمی توانســت تصور کند 
کــه روزی چین برنامه های اقتصــاد بازار را اجرا 
کند. نقطه عطف تاریخی که چرخش سیاستی در 
این کشــور را به نمایش می گذارد، بیانیه رسمی 
منتشرشده در روز پایانی نشست پنج روزه پلونوم 
سوم کمیته مرکزی یازدهم حزب کمونیست چین 

از ۱۸ تا ۲۲ دسامبر ۱۹۷۸بود 
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سرمقاله

چرخش تاریخی
ادامه از صفحه اول

که در پکن برگزار شــده بود. این جلسه اکنون به عنوان 
روز تولد اصلاحــات اقتصادی در چین پس از حکومت 

مائو شناخته می شود.
اگرچه این ســند از محکومیت اشــتباهات مائو طفره 
مــی رود، اما به صراحــت ناکامی های گذشــته حزب 
را می پذیــرد و صادقانه اهــداف اصلاحات اقتصادی را 
برمی شــمارد. این بیانیه بر ضرورت »تغییر مشی حزب 
و سوق دادن آن به نوســازی« تاکید می ورزد. بیانیه با 
رد دکترین مائو درباره شــور و شــعف انقلابی به عنوان 
مهم ترین انگیزه کارگران و دهقانان، منافع و انگیزه های 
فردی و مادی را مورد تاکید قرار می دهد. در این نوشته 
تاریخی تاکید می شــود که باید رفاه مردم در شهرها و 
روســتاها همزمان با رشد تولید بهبود بیابد و نگاه اداری 
به حل مســائل ضــروری و روزمره مــردم را محکوم 

می کند.
در بخش دیگری از این بیانیه آمده اســت: »لازم است 
تحت هدایت متمرکز حزب، مســوولانه بــا ناکامی ها 
برخورد شــود و با تمایز بین حزب، دولت و بنگاه، حزب 
جانشین دولت نباشد و دولت نیز جایگاه خود را در مقام 
اداره بنگاه قرار ندهد. باید تفکیک قدرت، مســوولیت و 

وظایف در سطوح مختلف صورت بگیرد.«
 اگرچه اهمیت این بیانیه تاریخی غیرقابل انکار بود، ولی 
حتی رهبران چیــن در آن زمان تصور دقیقی از اقتصاد 
آزاد نداشتند. اما نکته کلیدی آن بود که ذهنشان باز بود 
و آماده بودند که از هر ابتکاری برای دســتیابی به رشد 
اقتصادی اســتقبال کنند. آن چنان که دنگ شیائوپینگ، 
معمار اصلاحات اقتصادی چین در ســخنرانی معروف 
خود در اجلاس حزب کمونیســت گفــت: »گربه مهم 
نیست ســفید است یا ســیاه، مهم این است که موش 
بگیرد.« درواقع با این ســخنان وی نشان داد که از هر 
برنامــه ای برای بهبود اوضاع اقتصادی چین اســتقبال 

می کند.
دنگ شــیائوپینگ پس از برکناری اش در آغاز انقلاب 
فرهنگــی، دوران تبعیــد خود را به عنــوان یک کارگر 
کارخانه تراکتورســازی در استان جیان شی سپری کرد. 
دوری وی از حکومت فرصتی ایجاد کرد که به آشفتگی 
سیاســی پس از انقــلاب فرهنگی بیندیشــد و پوچی 
رادیکالیســم ایدئولوژیک را بیش از پیش درک کند. او 
بلافاصله پس از بازگشت به پکن، تلاش برای رهایی از 
اقتصاد ایدئولوژی زده رادیکال و نزاع طبقاتی را آغاز کرد 

و برنامه توسعه »چهار نوسازی« را به تصویب رساند.
حتی در سال ۱۹۸۰ از نظریه پرداز معروف اقتصاد بازار، 
میلتون فریدمن دعوت شــد تا در یک دوره آموزشــی 
یک هفته ای در چین، نظریه قیمت ها را به ارشــدترین 
دیوان ســالاران چین بیاموزد. پس از پایان دوره، یکی 
از مســوولان وزارت توزیع اقلام اســتراتژیک چین به 
فریدمن گفت: »متوجه همه مباحث کلاس وی شــده 
اســت؛ ولی هنوز نمی داند چه ســازمانی مسوول توزیع 

کالاهای اساسی در آمریکا است!!!«
اما انزوا و انسداد فکری مدیران چین به سرعت از میان 
رفــت. پس از مائو دولت تصمیم گرفت به ســرعت به 
سیاســت خارجی چین در صــدور انقلاب خاتمه دهد و 
همزمان به ایجاد رابطه با همســایگان آسیایی و جهان 
توســعه یافته دســت یابد. ســال ۱۹۷۸ تبدیل به سال 
دیپلماســی خارجی برای چین شــد. بــه محض اینکه 
چیــن دروازه هایش را به جهان خارج گشــود، تجارت 
خارجی این کشور به سرعت رشد کرد. مجموع تجارت 
خارجی چین )واردات و صادرات( در ســال ۱۹۷۷ حدود 
۱۴میلیارد دلار بود که نزدیک یک دهم تجارت ژاپنی ها 
بود. در ســال ۱۹۷۸ به یک باره تجــارت خارجی چین 
۵۰درصد افزایش یافت. چینی ها بالاخره واقعیات روی 
زمین را پذیرفته اند و چرخش همه جانبه ای را در سیاست 

اقتصادی و روابط خارجی خود آغاز کردند.
نگاه اجمالی به تاریخ ســلاطین ایران شواهد متعددی 
را نشان می دهد که پادشــاهان این سرزمین حاضر به 
قبول واقعیــات موجود نبودند یا علاقه ای به بهره  گیری 
از تجــارب بشــری برای حل مشــکلات نداشــتند. 
اعتمادالســلطنه از ناصرالدین شــاه نقل می کند که در 
اوایل ســلطنت به صدراعظم خود میــرزا آقاخان نوری 
می گوید: »من وزیری را می خواهم که نداند اســتکهلم 
نام نوعی کلم اســت یا شــهری در اروپا.« جالب است 
همین ناصرالدین شاه در اواخر سلطنت به هیات وزیران 
خود می گوید: »می دانم کشــور در شــرایط بدی قرار 
دارد؛ ولی تلاش کنید تا آخر سلطنت من بحرانی ایجاد 

نشود.«
جالب اســت که برای وی آن قــدر رتق وفتق امور مالی 
کشــور بی اهمیت بود کــه پس از فوت میرزایوســف 
مســتوفی الممالک آشتیانی، پسرش را که ۹ سال بیشتر 
نداشــت و عزیزکرده شــاه بود، ملقب به لقب »حسن 
مســتوفی الممالک« کرد و امور مالیه کشور را در اختیار 
او قــرار داد. وی تا زمان ترور ناصرالدین شــاه در حرم 
حضــرت عبدالعظیم همچنــان رســما وزارت مالیه را 
برعهده داشــت. ولی اصرار فراوان اطرافیان باعث شد 
در این دوره پسرعمویش میرزا هدایت الله آشتیانی )پدر 
دکتر مصــدق( به نیابت از این طفل خردســال، عملا 
امور مالی کشور را برعهده داشته باشد. مبدا بسیاری از 
مشکلات امروز ما نیز به دوره همان سلاطین بی کفایت 

بازمی گردد.
اکنون وزرای دولت ســیزدهم سکان بوروکراسی معظم 
دولتی را به دســت گرفته اند؛ آن هم در شــرایطی که 
علاوه بر مشــکلات مزمن همیشگی، دو شوک بزرگ 
تحریم و کرونا ضربات ســنگینی بر بدن نحیف اقتصاد 
ایران وارد آورده اســت. مصائبی که حتی با چاپ پول و 
استقراض از بانک مرکزی نمی توان مرهمی حتی موقت 

برای آن مهیا کرد.
شــرط موفقیت سیاستگذاران در شــرایط فعلی بر سه 
محور اســتوار اســت: »بدانند، بخواهند و بتوانند.« اولا 
سیاســتگذاران باید اشــراف کاملی بر شرایط اقتصادی 
کشــور و راه های برون رفت از آن داشــته باشند. ثانیا 
بخواهنــد در مقابل تعــارض منافع ناشــی از مقاومت 
حافظان وضع موجود ایســتادگی کننــد و ثالثا بتوانند 
یک تیم اقتصادی منســجم و ساختار اداری متناسب با 
آن را برای اجرای برنامه ها تــدارک ببینند. باید منتظر 
ماند و دید کــه آیا تیم اقتصادی جدید قادر اســت در 
یک چرخش تاریخی رفاه خانوارهای ایرانی را در مسیر 
جدیدی رهنمون سازد یا باید همچنان شاهد تداوم روند 

سری های زمانی سال های پیشین باشیم.

به صورت متمرکز؛

۵۹۹ پروژه اقتصادی و عمرانی در خراسان 
شمالی بهره برداری و کلنگ زنی شد

امروز در استان خراسان شمالی ۵۹۹ پروژه به ارزش 
یک هــزار و ۷۰۸ میلیارد تومان به صورت متمرکز 
به مناســبت هفته دولت بهره برداری و کلنگ زنی 
شــدند.۵۹۹ پروژه اقتصادی و عمرانی در خراسان 

شمالی بهره برداری و کلنگ زنی شد,
روز ششــم شهریورماه ســال ۱۴۰۰ ( آیین بزرگ 
داشــت هفته دولت و بهره برداری متمرکز و آغاز 
عملیــات اجرایی طرح های اقتصــادی و عمرانی 

خراسان شمالی در محل استانداری برگزار شد.
بر اســاس این گزارش، در این مراسم، ۵۶۹ پروژه 
با صرف اعتبار یک هــزار و ۳۹۶ میلیارد تومان با 
اشتغالزایی سه هزار و ۵۹۸ نفر بهره برداری شدند.

همچنیــن ۳۰ پروژه با اعتبــار ۳۱۲ میلیارد تومان 
برای اشــتغالزایی ۳۵۴ نفر نیز آمــاده کلنگ زنی 

شدند.
در مجموع در مراســم امــروز ۵۹۹ پروژه عمرانی 
و اقتصــادی به ارزش اعتباری یــک هزار و ۷۰۸ 

میلیارد تومان در زمینه زیرســاخت های مختلف، 
بهره برداری و کلنگ زنی شدند.

در این مراســم، محمد علی شــجاعی، اســتاندار 
خراسان شــمالی اظهار کرد: طی ســه سال اخیر، 
در خراسان شــمالی ۱۲ هزار و ۴۶۵ میلیارد تومان 
اعتبــار برای کلنگ زنی و بهره بــرداری پروژه ها 
هزینه شد.شــجاعی همچنین خاطر شان کرد: طی 
سه سال اخیر، در مجموع ۲۰۲ هزار و ۴۵۰ میلیارد 
و ۵۰۸ میلیون ریال تســهیلات به منظور سرمایه 
گذاری در استان برای امور گردشگری، کشاورزی، 

صنعت، معدن و سایر بخش ها پرداخت شد.
دولت سیزدهم امیدها را زنده کرد

گفــت:  در خراسان شــمالی  ولی فقیــه  نماینــده 
خوشــبختانه آغاز فعالیت دولت ســیزدهم با سفر 
رئیس دولت به خوزستان شــروع شد و امیدواریم 
ایــن روند ادامه پیدا کند چراکه مردم از کار میدانی 

مسئولان خوشحال و امیدوار هستند.

حجت الاســلام و المســلمین رضا نــوری در آئین 
بزرگداشت هفته دولت در اســتان خراسان شمالی 
اظهار داشت: دولت ســیزدهم به خوبی به دغدغه 
مقام معظم رهبری دربــاره بیانیه گام دوم انقلاب 
اسلامی لبیک گفت و نسبت به سابق٬ جوان تر شد.

نماینده ولی فقیه در خراســان شــمالی جوانگرایی 
دولت سیزدهم را سبب خیر و خدمت بیشتر به مردم 
عنوان کرد و افزود: جوان گرایی دولت سبب می شود 
وزرا بــا وقت و انرژی بیشــتری در خدمت مردم و 

مطالبات مردم جامعه باشند.
امام جمعه بجنورد در ادامه با اشــاره به سفر هیئت 
دولت به خوزســتان در نخســتین روزهای کاری 
گفت: خوشــبختانه آغاز فعالیت دولت ســیزدهم 
با ســفر رئیس دولت به خوزســتان شــروع شد و 
امیدواریم این روند ادامــه پیدا کند چراکه مردم از 
کار میدانی مسئولان خوشحال شده و این امر سبب 

امیدواری مردم به نظام می شود.

مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق خراسان شمالی 
گفت: به مناســبت گرامی داشــت فرا رسیدن هفته 
دولت، ۶۴ پروژه بــا صرف  ۸۶ میلیارد تومان اعتبار 
در شرکت توزیع نیروی برق خراسان شمالی به بهره 

برداری می رسد.
علیرضــا صبوری  در گفت و گو با خبرنگار ما عنوان 
کرد: از این تعداد، ۶ پروژه برق رسانی با اعتباری بالغ 
بر ۳,۵ میلیارد تومان در شهرســتان مانه و سملقان، 
۱۴ پروژه برق رســانی با اعتباری بالغ بر ۲۳ میلیارد 
تومان در شهرســتان بجنورد، ۷ پروژه برق رسانی با 
اعتباری بالغ بر ۷ میلیارد تومان اعتبار در شهرستان 
راز و جرگلان، ۷ پروژه برق رسانی با اعتبار ۷ میلیارد 
تومان در شهرســتان جاجرم، ۱۱ پروژه برق رسانی 
بــا اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان در شهرســتان 
اســفراین، ۹ پروژه برق رسانی با اعتباری بالغ بر ۱۹ 
میلیارد تومان اعتبار در شهرســتان شیروان، ۶ پروژه 
برق رسانی با اعتباری بالغ بر ۱۰,۵ میلیارد تومان در 
شهرستان فاروج و ۴ پروژه برق رسانی با اعتبار بالغ 
بــر یک میلیارد تومان در شهرســتان گرمه به بهره 

برداری خواهد رسید.
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق خراسان شمالی 
با اشاره به جزییات پروژه های هفته دولت، از نصب 
۱۰ دســتگاه ترانس، اصلاح و بهینه ســازی و رفع 

حریم ۳۵,۴ کیلومتر شــبکه برق روستایی و شهری 
با اعتبار ۱۳۱۸۷۳ میلیون ریال خبر داد. 

مهندس علیرضا صبــوری  به احداث ۱۶,۲ کیلومتر 
شــبکه و نصب ۱۸ دســتگاه ترانس به منظور برق 
رســانی به تعداد ۲۱ ســایت بی تی اس ایرانسل در 
استان با اعتباری بالغ بر ۶۴,۴۱۸ میلیون ریال اشاره 
کرد. نصب و تعدیل۶۳ دســتگاه ترانسفورماتور برای 
رفع افت ولتاژ در راســتای اجرای پروژه های پیک 
ســایی با اعتبار بیــش از ۱۹۵,۰۸۳ میلیون ریال از 
دیگر پروژه هایی است که قرار است در هفته دولت 
به بهره برداری برسد. همچنین در این هفته، پروژه 
های تامین برق متقاضیان جدید شــهری به حجم 
۲۳,۵ کیلومتــر و اعتباری بالغ بــر ۷۹,۹۰۲ میلیون 
ریال و تامین برق متقاضیان جدید روستایی به حجم 
۱۴,۸کیلومتر و اعتباری بالغ بر ۵۰,۷۱۹ میلیون ریال 

نیز به بهره برداری خواهد رسید.
به گفتــه مهندس صبــوری احــداث ۲,۵ کیلومتر 
شــبکه و نصب ۳ دستگاه ترانس و احداث یک فقره 
نیروگاه خورشیدی برای برق رسانی به تعداد ۴روستا 
و شــهرک روســتایی فاقد برق در ســطح استان با 
اعتباری بالغ بــر ۱۳,۵۹۷ میلیون ریال در این هفته 
انجام خواهد شد. وی افزود: در این راستا احداث ۳,۵ 
کیلومتر شبکه و نصب ۱۰ دستگاه ترانس برای برق 

رسانی به تعداد  ۱۰ حلقه چاه آب کشاورزی در استان 
نیز با اعتباری بالغ بر ۲۰,۸۳۲ میلیون ریال انجام می 
شود. مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان از 
برنامه های این شــرکت برای تامین روشنایی معابر 
نیز در هفته دولت خبر داد و گفت: بر این اساس، ۱,۹ 
کیلومتر شبکه روشنایی احداث و نصب و جایگزینی 
تعداد ۱۶۸۶ دســتگاه چــراغ LED و گازی در معابر 
شهری و روستایی با اعتباری بالغ بر ۴۲,۴۲۰ میلیون 

ریال انجام می شود.
احداث ۱۷,۵ کیلومتر شبکه و نصب ۸ دستگاه ترانس 
برای تامین برق مجتمع ها، مراکز دولتی و خصوصی 
شامل )شهرک صنعتی،سالن های ورزشی ، کتابخانه 
، حــوزه علمیه و...( به حجم ۱۷,۵ کیلومتر شــبکه، 
پروژه دیگری اســت که به گفته مهندس صبوری با 
اعتباری بالغ بر ۹۱,۷۱۴ میلیون ریال در هفته دولت 

به بهره برداری می رسد
وی یکــی دیگر از این پروژه هــا را احداث خطوط 
رینگــی به حجم ۲۰,۶ کیلومتــر و نصب تجهیزات 
برای افزایش قــدرت مانور و کاهش خاموشــی با 
اعتبــاری بالغ بر ۱۶۴,۰۴۲ میلیون ریال عنوان کرد. 
همچنین از احداث ساختمان اداری شعبه غلامان با 
اعتبــاری بالغ بر ۵,۴۰۰ میلیــون ریال در این هفته 

خبر داد.

شمار بي سابقه جانباختگان کرونا در خراسان شمالي؛
بیماران در انتظار خالی شدن تخت های ICU هستند

رئیس دانشــگاه علوم پزشکی خراسان شمالی با اشاره به 
اینکه وضعیت کرونایی خراسان شمالی همچنان بحرانی 
است، گفت: طبق آخرین آمار ثبت شده در خراسان شمالی 
۹۶۶ نفر بستری هستند و فوتی های طی ۲۴ ساعت روز 
گذشته به ۱۹ نفر رسیده است که متاسفانه بیشترین تعداد 

ثبت فوتی های خراسان شمالی طی ایام کرونا است.
سید احمد هاشمی در ستاد استانی مقابله با کرونا با اشاره 
به اینکه تغییر چندانی در وضعیت کرونایی استان خراسان 
شمالی در مقایسه با هفته گذشته ایجاد نشده و وضعیت 
همچنان بحرانی است، اظهار داشت: طبق آخرین آمار ثبت 
شده در خراسان شمالی ۹۶۶ نفر بستری هستند و فوتی 
های روزگذشــته منتهی به ظهر ۶ شهریورماه به ۱۹ نفر 
رسیده است که متاسفانه بیشترین تعداد ثبت فوتی های 

خراسان شمالی طی ایام کرونا است.
وی با اشاره به اینکه متاسفانه طی هفته گذشته ۸۰ فوتی 
کرونایی در خراسان شــمالی به ثبت رسیده است، ادامه 

داد: بیمارانی که برای بستری به بیمارستان ها مراجعه می 
کنند، متاسفانه بدحال ترند.

هاشــمی با بیان اینکه وضعیت بستری ها تقریبا تکمیل 
است و بســیاری از بیماران در بخش ها در انتظار خالی 
شــدن تحت های بخش ICU هستند، گفت: تعدادی از 
بیماران حتی تا ۱۰ روز نیز در بیمارســتان ها بستری می 
شــوند و در حقیقت در حال حاضر تعدادی ورودی ها به 

بیمارستان بیش از خروجی ها است.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: طی هفته گذشته بیش 
از پنج هزار بیمار کووید مثبت  در این اســتان ثبت شده 
که این نشان دهنده مثبت بودن ۶۰ درصد از تست های 

انجام شده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی با بیان اینکه 
روند واکسیناسیون در استان سرعت پیدا کرده است، گفت: 
در حال حاضر ۳۰ درصد جمعیت شهری بالای ۱۸ و ۲۵ 
درصد جمعیت بالای ۱۸ سال روستایی واکسینه شده اند.

این مقام مســئول افزود: گفتنی است که کارکنان ادارات 
به خصوص بانک ها برای گرفتن تست مجدد کرونا برای 

بازگشت به کار به مراکز نمونه گیری مراجعه می کنند این 
در حالی اســت که کارکنان مبتلا به کرونا بعد از گذشت 
دو تا ســه هفته می توانند به محل کار بازگشته و نیاز به 

تست مجدد نیست.
پیش بینی های لازم جهت تامین دارو برای ماه های 

آینده در نظر گرفته شود
محمد علی شــجاعی استاندار خراســان شمالی در ادامه 
این جلســه افزود: افزایش تزریق واکســن، کاهش سن 
واکسیناســیون و بســیج تمام امکانــات و تجهیزات در 
بیمارستان های سطح استان باید در دستور جدی کار قرار 
گیرد. وی ادامه داد: تا به امروز با تدابیر اتخاذ شده کمبودی 
در حوزه تجهیزات و دارو برای بیماران کرونایی اســتان 
نداشتیم اما برای ماه های آتی باید پیش بینی های لازم 

صورت گیرد.
استاندار خراسان شمالی گفت: درصورت مثبت اعلام شدن 
تســت کرونای کارکنان بخش دولتی و خصوصی آنان 
مجاز به حضور در محل کار نبوده اما پس از دو هفته ملزم 

به حضور هستند.

مدیر دارو، معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی 
خراسان شمالی با اشاره به اینکه ۹۰ درصد شرکت 
هایی که تامین داروی خراســان شمالی را برعهده 
دارند، در مشــهد هســتند، گفت: باتوجه به اینکه 
مشهد در شرایط فعلی خراسان بزرگ را پوشش می 
دهد، در روزهای بحرانی کرونا که نیاز به دارورسانی 
ســریع است، شاید مشکل ساز شــده باشد، اما اگر 
شــرکت داخل اســتان بود، دارو با سرعت بالایی 

دست مصرف کننده می رسید.
مریم فلاح در رابطه با کمبود ســرم طی ماه های 
اخیر اظهار داشت: به دلیل تعطیلی یکی از کارخانه 
های سرم سازی، بحران کمبود سرم در کشور ایجاد 

شد.
وی با اشــاره به اینکه اولویت توزیع سرم براساس 
طرح هایی که ســازمان غــذا و دارو ارائه می داد، 
بیمارســتان ها، بیماران دیالیزی و شــیمی درمانی 
هستند، گفت: داروها به صورت مرتب در این مراکز 

توزیع می شود.
فلاح با بیان اینکه بعد از واردات ســرم به کشــور، 
شــرایط بهتر شــده اســت، ادامه داد: بنابراین در 
داروخانه های ســطح شــهر، با اولویت قرار دادن 

داروخانه های شبانه روزی و کنار درمانگاه ها توزیع 
در حال انجام اســت، همچنیــن به صورت محدود 
سرم در برخی دیگر از داروخانه ها نیز توزیع خواهد 

شد.
این مقام مســئول یادآور شد: براساس تعهدات داده 
شــده تا اواسط شهریور ماه با آغاز مجدد تولید سرم 

در کشور، وضعیت به روال سابق باز خواهد گشت.
فلاح اولویت دریافت ســرم را برای بیمارستان ها 
خواند و گفت: بیمارســتان ها هیچ گونه مشکلی در 
زمینه کمبود ســرم ندارند و بیماران کرونایی که به 
صــورت روزانه مراجعه و دارو دریافت می کنند، نیز 

کمبودی وجود ندارد و سرم آنها تامین است.
وی ادامــه داد: در زمینه داروهای کرونایی نیز یک 
سری داروها که براساس طرح و سهمیه از سازمان 
غذا و دارو وارد اســتان می شود، بین داروخانه های 
منتخب توزیع می شــود اما باتوجــه به اینکه یک 
گــروه از آنها عمومی تر هســتند و در پیک پنجم 
میــزان مصرف بالاتــری پیدا کردنــد، به صورت 

محدود تر به داروخانه ها داده می شود.
فلاح بیان داشــت: ممکن است بیماران برای تهیه 
دارو در داروخانه های ســطح شــهر دچار مشکل 

شوند، اما بیمارســتان هایی که بیماران کرونایی را 
پذیرش می کنند، هیچ کونه مشــکل و کمبودی در 

زمینه دارو و سرم ندارند.
وی در پاســخ به این سوال که نبود انبار دارویی در 
اســتان چقدر باعث افزایش بحران در این وضعیت 
شده است، توضیح داد: ساخت انبار دارویی در استان 
آغاز شده است، اما مشکل دیگری که در زمینه دارو 
در استان وجود دارد، فعالیت تنها یک شرکت پخش 

دارو در خراسان شمالی است.
فلاح با اشــاره به اینکه ۹۰ درصد شرکت هایی که 
تامین داروی خراسان شــمالی را برعهده دارند، در 
مشــهد هســتند، گفت: باتوجه به اینکه مشهد در 
شرایط فعلی خراسان بزرگ را پوشش می دهد، در 
روزهای بحرانی کرونا که نیاز به دارورســانی سریع 
است، شاید مشکل ســاز شده باشد، اما اگر شرکت 
داخل اســتان بود، دارو با ســرعت بالایی دســت 

مصرف کننده می رسید.
وی در ادامه افزود: داروهای موجود در داروخانه ها 
در سامانه TTAC ثبت می شود و افراد می توانند از 
طریق این ســامانه نسبت به خرید دارو در داروخانه 

مورد نظر اقدام کنند.

معاون امدادو نجات جمعیت هلال احمر خراســان 
شمالی از امدادرســانی تیم های عملیاتی جمعیت 
هلال احمر خراسان شمالی به گرفتاران در سیلاب 

خبر داد.
ابراهیم ســارمی گفت : در پی اعلام هواشناســی 
مبنی بر بارش باران در روز جمعه تیم های عملیاتی 

جمعیت در حالت اماده باش قرار گرفتند.
وی افزود : با بارش باران و جاری شــدن سیل در 
روستاهای تیمور تاش،ایزمان ،چارخروار شهرستان 
بجنورد و روستای باغان شهرستان شیروان  ۲۲ نفر 
از امدادگران و پرسنل در قالب ۷ تیم  و ۷ خودروی 
عملیاتی جهت امدادرســانی بــه حادثه دیدگان در 

مناطق سیل زده اعزام شدند.
سارمی ادامه داد : در بعد از ظهر امروز بیش از ۶۸ 
نفر در شهرســتان های بجنورد و شــیروان توسط 
تیم های عملیاتی جمعیت هلال احمر امدادرسانی 
شــدند. معاون امدادو نجــات جمعیت هلال احمر 
استان ضمن اشاره به انتقال ۱۰ نفر حادثه دیدگان 
به محل امن در روستای تیمور تاش بیان کرد :  ۵ 
تخته چادر به عشایران روستای ایزمان تحویل شد 
و همچنین در روســتای باغان شهرستان شیروان 
یک منزل مسکونی دچار آبگرفتگی شد که توسط 
تیــم عملیاتی جمعیــت هلال احمر شهرســتان 

شیروان امدادرسانی و تخلیه اب انجام شد.

در پی شــرایط جوی ناپایدار افزایش ابر و بارندگی 
پراکنده  و در برخی مناطق شدید  در روزهای شنج 
شنبه و جمعه ســبب آب گرفتگی و وقوع سیلاب 
در برخی نقاط روســتایی بجنورد، شــیروان وسایر 
شهرســتان ها شد که  شــاهد خسارت به مزارع و 

محصولات کشاورزی بودیم.
مدیرکل دفتر مدیریت بحران اســتانداری با بیان 
اینکه شرایط مناطق ســیل زده استان، پایدار شده 

و خسارات ها در دست بررسی است.
 گفت: بیشتر خسارات، مربوط به بخش کشاورزی 

و راه روستایی است.
جواد نظری روز گذشــته با اســتقرار ۲۲ امدادگر 
و پرســنل هلال احمر اســتان در قالــب ۷ تیم  و 
۷ خــودروی عملیاتی، به ۶۸ گرفتار در ســیلاب 

امدادرسانی شد.
خســارت ۴۰ میلیارد  ریالی بارش ها به کشاورزی 

راز و جرگلان
فرماندار شهرستان راز و جرگلان گفت: بارش های 
دو روز گذشــته حداقل ۴۰ میلیارد ریال به تولیدات 

کشاورزی شهرستان راز و جرگلان خسارت زد.
روح الله حســین پور در گفت و گــو با عصراترک 
اظهــار کرد: در روز پنج شــنبه همچنین عصر روز 
جمعه در شهرســتان راز و جرگلان باران و تگرگ 

نسبتا شدیدی بارید.
حسین پور گفت: این بارندگی ها بیشتر شهر راز و 

روستاهای تنگه ترکمن و پشنده را در بر گرفت.
وی عنوان کــرد: بارش باران و تگرگ خســارت 
شــدیدی را به باغات گردو، انگــور، صیفی جات 

همچنین مزارع این شهرستان وارد کرد.
فرماندار شهرســتان راز و جــرگلان افزود: برآورد 
اولیــه حکایت از آن دارد کــه در حدود ۴۰ میلیارد 
ریال خســارت به تولیــدات باغــی و زراعی این 

شهرستان وارد شده است.
وی یادآور شــد: این بارندگی ها به منازل ساکنان 
وارد نشــد و در این زمینه گزارشی نیز ارسال نشده 
است. فرماندار شهرستان راز و جرگلان خاطر نشان 
کرد: در این شهرستان نیروهای امدادی در وضعیت 

آماده باش هستند.

عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی خراسان 
شمالی گفت: واکســن های وارداتی کیفیت خوبی 
دارند و افرادی که درباره واکسن های شرقی شایعه 
می سازند، در مرگ کرونایی ها شریک جرم هستند.

افشــین دلشــاد در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در  
بجنورد  اظهار داشت: مطالعات واکسن های ایرانی 
و واکســن سینوفارم مشــابه بوده اما در خصوص 
مطالعــات میدانــی باید در آینده اظهــار نظر کرد 
چراکــه اخیرا وارد فاز اجرایی واکســن های ایرانی 
شــدیم و نمی توان بــه زودی در این باره قضاوت 
کرد. با توجه به این که مشــخص بود که تنها تولید 
داخلی واکسن  نمی تواند نیاز جامعه را پاسخگو باشد 
و دولت به این نتیجه رســیده که به سمت واردات 

واکسن حرکت کند.

معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشکی خراسان 
شــمالی در ادامه تصریح کرد: متاســفانه کسانی 
که اقدام به انتشــار مطالــب دروغین در خصوص 
واکســن های شــرقی کرده اند شــریک جرم در 
مرگ افراد مبتــلا به کرونا به شــمار می روند. از 
نظر سازمان بهداشــت جهانی بهترین واکسن در 

دسترس ترین واکسن است.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی خراسان 
شــمالی  اضافــه کرد: هیــچ کدام از واکســن ها 
صددرصد مانــع ابتلای افراد به کرونا نمی شــود. 
ضمن اینکه تزریق یک دز واکسن کفایت نمی کند 
و باید حتماً دو دز واکســن تزریق شــود تا نتیجه 
مدنظر حاصل شــود هرچند ممکن است فردی ۲ 

واکسن تزریق کند اما باز هم به کرونا مبتلا شود.

رییس اداره فناوری، اطلاعــات و ارتباطات آموزش و 
پرورش خراسان شــمالی گفت: تاکنون بر اساس آمار 
موجود از ســامانه کتاب درســی، ۱۵۱ هزار و ۴۷۰ نفر 
معادل ۸۵ درصد از دانش آموزان اســتان ثبت سفارش 
داده اند. فرامرز صدقی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اظهار داشت: مدارس، توزیع کتاب های درسی بین 
دانش آموزان را از ۱۵ شهریور آغاز و تا یکم مهر انجام 

می دهند.
وی در خصــوص نحوه توزیع کتاب بین دانش آموزان 
گفت: با توجه به شرایط کرونایی توزیع کتاب های درسی 
برعهده مدیران مدارس است و به آنها پیشنهاد داده شده 

کتاب ها به وسیله پیک تحویل دانش آموزان شود.
وی با بیان اینکه  ثبت ســفارش کتاب های درسی به 
شکل گروهی و انفرادی است افزود: دانش آموزان تا ۱۵ 
شهریور ماه  فرصت دارند با مراجعه به سامانه فروش و 
توزیع مواد آموزشی به نشانی irtextbook.ir، نسبت به 

ثبت سفارش کتاب اقدام کنند. 
صدقی اظهار داشــت: همچنین بعــد از آنکه ثبت نام 
های دانش آموزان انجام شــد در مهرماه ثبت سفارش 
تــک جلدی کتاب ها آغاز می شــود تا علاقه مندان و 
فرهنگیان بتوانند از این طریق کتاب های مدنظرشان 

را سفارش دهند.

همزمان با گرامیداشت هفته دولت؛

  6۴ پروژه توزیع برق خراسان شمالی به بهره برداری می رسد 

شمار بي سابقه جانباختگان کرونا در خراسان شمالي

بیماران در انتظار خالی شدن تخت های ICU هستند

مدیر دارو، معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی:

 ۹۰درصد داروهای خراسان شمالی از شرکت های دارویی مشهد تامین می شود

امدادرسانی به 6۸ نفر از گرفتاران در 
سیلاب توسط هلال احمر خراسان شمالی

 خسارات مناطق سیل زده استان
 در دست بررسی است

شایعه سازان درباره واکسن های شرقی در مرگ 
کرونایی ها »شریک جرم« هستند

۸۵ درصد دانش آموزان خراسان شمالی ثبت 
سفارش کتاب دادند
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معــاون امور بنــدری و اقتصــادی ســازمان بنادر و 
دریانوردی گفت: میزان کالاهای اساســی موجود در 
بنادر کشور تا سوم شهریورماه امسال به چهار میلیون 

و ۵۲۷ هزار و ۱۰۰ تن است.
بــه گــزارش اتفاقیه به نقــل از ایرنا فرهــاد منتصر 
کوهســاری، درباره وضعیت کالاهای اساسی در بنادر 
کشور، اظهار کرد: تا پایان روز سوم شهریورماه امسال، 
میزان کالاهای اساســی در ۱۲ بندر امیرآباد، نوشهر، 
انزلی، امام خمینی)ره(، شــهیدرجایی، بوشهر، چابهار، 
آستارا، فریدونکنار، لنگه، شهیدباهنر، خرمشهر، معادل 

۴ میلیون و ۵۲۷ هزار و ۱۰۰ تن بوده است.
وی ادامه داد: کالاهای اساسی شامل گندم، ذرت، جو، 
سویا، برنج، شکر، روغن خام و دانه های روغنی است.

میزان تفکیکی کالاهای اساسی در ۱۲ بندر کشور
معــاون امور بنــدری و اقتصــادی ســازمان بنادر و 

دریانــوردی در رابطــه با میزان کالاهای اساســی به 
تفکیک بنادر، خاطرنشــان کرد: در بندر امیرآباد ۳۱۳ 
هــزار و ۱۶۹ تن، بندر نوشــهر ۱۷۵ هزار و ۶۶۷ تن، 
بنــدر انزلی ۷۳ هزار و ۴۹۰ تــن، بندرامام خمینی)ره( 
۳ میلیون و ۲۹۰ هزار و ۷۳۶ تن، شــهیدرجایی ۴۴۱ 
هــزار و ۷۶۰ تن، بندر بوشــهر ۵۳ تــن، چابهار ۱۴۳ 
هزار و ۷۲۱ تن، بندر آســتارا ۱۸ هزار و ۶۳ تن، بندر 
فریدونکنار ۶۹ هزار و ۶۶۴ تن، بندر لنگه ۷۰ تن، بندر 

شهیدباهنر ۱۲۳ تن و بندر خرمشهر ۵۸۴ تن است.
کوهســاری در مورد شــناورهای کنار اسکله در بنادر 
کشــور تا پایان سوم شهریور ماه ســال جاری، اظهار 
داشت: ۱۸ فروند شناور کنار اسکله با تناژ ۴۱۷ هزار و 
۲۷۱ تن قرار دارند و ۲۶ فروند شــناور نیز با تناژ یک 
میلیــون و ۱۲۵ هــزار و ۴۰۳ تن تــا تاریخ مذکور در 

لنگرگاه منتظر بودند.

وی در مــورد تعــداد کامیون های خروجــی از بنادر 
امیرآباد، نوشــهر، انزلی، امام خمینی)ره(، شهیدرجایی 
و خرمشــهر نیز، اعلام کرد: روز سوم شهریورماه سال 
جاری، ۳ هــزار و ۳۹۹ کامیون با تناژ ۷۷ هزار و ۹۹۸ 

تن از این بنادر خارج شده اند.
معــاون امور بنــدری و اقتصــادی ســازمان بنادر و 
دریانوردی افزود: از بنادر امام خمینی)ره( و شهیدرجایی 

۱۴۸ واگن با تناژ ۸ هزار و ۵۴۲ تن خارج شدند.
روز نهم مرداد ماه مدیرکل امور بندری ســازمان بنادر و 
دریانوردی »روانبخش بهزادیان« درباره آخرین وضعیت 
کالاهای اساسی در بنادر کشــور، گفته بود: تا پایان روز 
۹ مردادماه امســال میزان کالاهای اساســی در ۱۲ بندر 
امیرآباد، نوشــهر، انزلی، امام خمینی)ره(، شــهیدرجایی، 
بوشــهر، چابهار، آســتارا، فریدونکنار، لنگه، شهیدباهنر، 

خرمشهر، معادل ۴ میلیون و ۶۴۳ هزار و ۱۰۸ تن است.

رییس هیات عامل ســازمان توســعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیــدرو( اعلام کرد: نزدیک به ۳۰ 
طرح در بخش معدن و صنایع معدنی سراســر کشــور با 
اعتبــار یک میلیارد و ۹۱۶ میلیون دلار تا پایان امســال 

افتتاح می شود.
بــه گزارش اتفاقیه به نقل از ایرنــا از وجیه الله جعفری با 
گرامی داشت هفته دولت و یاد و خاطره شهدای والامقام 
دولــت به ویژه شــهیدان رجایی و باهنر اظهار داشــت: 
پیش بینی شــده تا پایان اســفندماه، طرح های توسعه ای 
مختلفی در حوزه فولاد، مس، سرب و روی، نفلین، طلا، 
آنتیموان، فروکروم، زیرســاختی و غیــره به بهره برداری 

برسد.
وی افزود: طرح های یاد شــده برای بیش از چهار هزار 
و ۷۰۰ نفر اشــتغال مستقیم ایجاد می کند، همچنین با 
احتساب اشتغال غیرمستقیم این طرح ها تا پایان امسال 

بیش از ۱۸هزار و ۶۰۰ شغل ایجاد خواهد شد.
جزئیات طرح های افتتاحی سال ۱۴۰۰

رییس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به جزئیات طرح های 
قابل افتتاح تا پایان ســال ۱۴۰۰ بیان داشت: از جمله این 
طرح ها، واحد احیای مســتقیم قائنات، واحد بریکت سازی 
فولاد شادگان، کنسانتره فولاد شــرق کاوه، فاز نخست 
تجهیز معدن و احداث کارخانه ســرب و روی مهدی آباد، 

معدن مس ایجو و فاز ۳ کنسانتره گهر زمین است.
وی ادامــه داد: بخــش دیگری از طرح هــای مذکور، 
کارخانه طلای هیرد، تولید کاغذ از ســنگ الیگودرز، 
طرح تولید ســیلیکومتال، تجهیز معدن، توسعه معدن 
سرچشــمه، راه اندازی سه پست اسکله بندر پارسیان، 
کارخانه فلوتاســیون مس سرچشــمه، کلاف فولادی 
چادرملو، معدن طلای دره اشــکی و تولید کود فسفاته 

است.
جعفری گفت: طرح های دیگری در بخش های فروکروم، 
آهــک هیدراته و زیرســاختی )تامین آب، بــرق، جاده، 

تسهیل صادرات و غیره( تا پایان امسال افتتاح می شود.

سرپرست هیئت اسب سواری خراسان شمالی از عدم تأمین 
منابع اســتانی برای برگزاری جشنواره زیبایی اسب ترکمن 

خبرداد.
اســماعیل محمود آبادی گفت: با وجود اینکه فدراســیون 
ســوارکاری هرساله در تقویم جشنواره ها، خراسان شمالی را 
لحاظ کرده و هزینه داورهای خارجی را نیز پرداخت می کند 
با این حال به خاطر عدم تأمین منابع استانی، این رویداد مهم 
برگزار نمی شود و تولیدکنندگان استان یا باید با هزینه های 
گزاف در این جشنواره ها شرکت کنند یا مجبور به خام فروشی 

می شوند.وی هدف از برگزاری مسابقات در سطوح مختلف را 
کشف استعدادها، تشویق و ترغیب جامعه هدف، ارتقای سطح 
ورزش سوارکاری، حضور در عرصه ملی و بین المللی، ایجاد 

اشتغال و درآمدزایی بیشتر و ایجاد نشاط عنوان کرد.
وی اظهار کرد: تعداد افــرادی که به صورت حرفه ای به 
عنوان چابک سوار، ســوارکاری انجام می دهند حدود ۱۰ 
نفر اســت اما تعداد افرادی که سوارکاری را به طور غیر 
حرفه ای دنبال می کنند بیشتر از این تعداد است. سرپرست 
هیئت ســوارکاری اســتان افزود: افرادی که به صورت 

حرفه ای سوارکاری را دنبال می کنند به عنوان چابک سوار 
در مسابقات کشوری که در میدان اسب دوانی گنبد برگزار 

می شود حضور دارند.
محمودآبادی از جمله مشکلات در حوزه ورزش سوارکاری 
را نبود زیرســاخت لازم ازجمله میدان اسب دوانی و باشگاه 
سوارکاری استاندارد اعلام کرد. محمودآبادی بهترین زمان 
برای شروع ورزش سوارکاری را سنین پنج تا ۶ سال اعلام 
کرد و افزود: هم اکنون نیز در این سنین علاقه مندانی به این 

ورزش داریم که در حال آموزش هستند.

رییــس کل گمرک ایران گفت: تراز تجاری کشــور در 
پنج ماهه ابتدایی ســال جاری معادل یک میلیارد دلار 

مثبت شده است.
به گزارش اتفاقیه به نقل از ایرنا، »مهدی میراشــرفی« 
صبح روز شنبه در حاشــیه بازدید »احسان خاندوزی« 
وزیــر امور اقتصادی و دارایی از گمــرک فرودگاه امام 
خمینی)ره( اظهار داشت: در پنج ماهه اول سال جاری به 

۱۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار واردات انجام شده است 
که بیش از ۲۰ درصد از نظر ارزش، رشــد را نشان می 
دهــد، همچنین در این مدت ۱۷ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
دلار کالا صادر شــده که رشــد ۶۲ درصدی در ارزش 
داشته است.وی افزود: این آمار از تجارت خارجی حاکی 
از آن است که هم آثار تحریم و هم آثار شیوع ویروس 
کرونا به حداقل رسیده است و امیدواریم این روند ادامه 

پیدا کند. بر اســاس آخرین اعلام گمرک، در چهار ماه 
نخســت سال جاری ۵۰ میلیون و ۸۰۰ هزار تن کالا به 
ارزش ۲۹ میلیارد دلار بین ایران و کشــورهای مختلف 
مبادله شــد که ســهم صادرات کالاهای غیرنفتی ۳۸ 
میلیــون و ۳۰۰ هزار تن بــه ارزش ۱۴ میلیارد و ۳۰۰ 
میلیــون دلار و ســهم واردات ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تن کالا به ارزش ۱۴ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار بود.

معاون سازمان بنادر اعلام کرد:

وجود ۴.۵ میلیون تن کالای اساسی در بنادر کشور
 به مناسبت هفته دولت انجام می شود:

افتتاح ۳۰ طرح معدنی با سرمایه گذاری ۲ میلیارد دلاری تا پایان امسال

جشنواره زیبایی اسب ترکمن در خراسان شمالی برگزار نمی شود

رییس کل گمرک خبر داد:

تراز تجاری مثبت یک میلیارد دلاری کشور در پنج ماه نخست امسال

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد:

انحصار مجوز کارگزاری بورس پس از ۱۲ سال شکسته شد
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
هیات مدیره این سازمان پس از ۱۲ سال 
مجوز تاســیس یک شــرکت کارگزاری 
جدید را صادر کرد، با این اقدام انحصار از 
همه مجوزهایی که از سوی سازمان اعطا 
می شــد به طور کامل برداشته شد و دیگر 
اســتفاده از واژه انحصــار در حوزه صدور 

مجوزها در بازار سرمایه معنی نمی دهد.
به گزارش اتفاقیه به قل از سازمان بورس و 
اوراق بهادار، »محمدعلی دهقان دهنوی« 
با بیان اینکه در ۱۲ ســال اخیر به دلایل 
از درخواســت های  بــا هیچ یک  مختلف 
تاسیس شــرکت کارگزاری موافقت نشده 
بود، افزود: با اجرا و پیاده ســازی سیاست 
رفع انحصــار در حوزه نهادهای مالی بازار 
ســرمایه، مجوز یک شــرکت کارگزاری 
جدید توســط هیات مدیره سازمان بورس 
و اوراق بهادار صادر و بدین ترتیب زنجیره 
انحصار در حوزه شــرکت های کارگزاری 
پس از ۱۲ ســال بــا صدور ایــن مجوز 

شکسته شد.
وی با اشــاره به این که چهار درخواســت 
در هیــات مدیره ســازمان بــورس مورد 
بررسی قرار گرفته اســت، گفت: تاکنون 
درخواســت های زیــادی برای تاســیس 
شــرکت کارگزاری دریافت شده که طبق 
آمار افزون بر ۳۰ درخواســت اســت، اما 
در مرحله نخســت چهار درخواست مورد 

بررسی شد.
دهقان دهنوی ادامه داد: در این راستا همه 
مدارک و مســتندات این چهار درخواست 
دریافت و مصاحبه های تخصصی آنها نیز 
انجام شــد و پس از طــی این مراحل در 
هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار 
طرح شد، از این چهار درخواست یک مورد 
به تصویب رســید که پس از آماده سازی 
و فراهم شــدن امکانات و مقدمات لازم 
توسط موسسان آن، در آینده نزدیک شاهد 
شروع فعالیت این کارگزاری خواهیم بود.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
از بین این چهار درخواســت، یک مورد به 
دلیل نداشتن شــرایط لازم رد و دو مورد 
دیگر نیز با هدف رفع اشــکال ها برگشت 
داده شــد تــا متقاضیان نســبت به این 
موضوع و نقایص پرونده شــان آگاه شوند 
و در صورت امــکان، ایرادها را رفع کنند 
تا بتوانند بار دیگــر در فرایند امتیازدهی، 

امتیازات لازم را به دست آورند.
جلسه ای  نخســتین  این  بیان داشت:  وی 
بود که با هدف بررســی درخواســت های 
تاســیس شــرکت کارگزاری برگزار شد 
و به طور قطع این شــروع کار اســت و ما 
به طــور حتم درخواســت های دیگر را نیز 
بررســی کرده و پس از دریافت مدارک و 

انجــام مصاحبه های اختصاصی، در هیات 
مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار مطرح 

خواهیم کرد.
دهقان دهنوی ادامــه داد: در این میان اگر 
درخواســت های دریافتی امتیــاز لازم را 
داشــته باشند و تشــخیص داده شود که 
وجود این شرکت ها در بازار سرمایه کمک 
کننده است و اثری مثبت بر فرایند توسعه 
ظرفیت های بازار سرمایه خواهند داشت، 

مجوز آنها نیز صادر خواهد شد.
رفع انحصار، مهمترین ماموریت سازمان 

بورس در دوره جدید
وی در ادامه با تاکید بر اینکه رفع انحصار 
از مهمترین سیاســت های سازمان بورس 
مدیریــت وی  دوره  در  بهــادار  اوراق  و 
بوده اســت، گفت: یکی از برنامه هایی که 
از ابتــدای ورود من به ســازمان بورس و 
اوراق بهــادار و در دوره جدیــد مدیریت 
ســازمان پیگیــری و به عنــوان یکی از 
اولویت ها معرفی شــد، بحث رفع انحصار 

از مجوزهای بازار سرمایه بود.
رییــس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
گفت: هدف از رفــع انحصار در نهادهای 
مالی و تســهیل در صدور مجوزها، توسعه 
بازار ســرمایه اســت زیرا نهادهای مالی، 
برای توســعه  بازار ســرمایه  ابزارهــای 
هســتند. وقتی یک نهاد مالی تاســیس 
می شــود، به معنی این است که سرمایه، 
ســهامداران و افراد متخصص، کارشناس 
و خبــرگان مالی متعــددی در یک نقطه 
جمع شــده اند تا خدمات مختلفی به مردم 
ارائه کنند. این تجمیع ســرمایه ها، ایده ها 
و تخصص های مختلــف، منجر به بهبود 
فرایند خدمات رسانی در بازار سرمایه و در 

نهایت توسعه این بازار می شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکه یکــی از این 
نهادهای خدمات دهنده در بازار ســرمایه، 
شرکت های کارگزاری هســتند، افزود: با 
وجــود نقش مهم و پررنگ شــرکت های 
کارگــزاری در ارائه خدمــات به فعالان 
بازار ســرمایه، مدت زمان زیادی از صدور 
آخرین مجوز شــرکت کارگزاری در بازار 
سرمایه ایران گذشته بود، به طوری که  از 
۱۲ سال پیش تاکنون هیچ مجوز جدیدی 

در حوزه کارگزاری صادر نشده بود.
دهقان دهنوی در پاســخ بــه این که چرا 
تســهیل در صدور مجوز شــرکت های 
کارگــزاری دیرتــر از ســایر نهادهــای 
بازار ســرمایه انجام شــد، گفت: در سایر 
مجوزهــای مربــوط به نهادهــای مالی، 
جریان صدور مجوز وجود داشــت اما در 
حوزه شــرکت های کارگزاری سال ها بود 
که در عمل فرایند صــدور مجوز متوقف 
شده بود، از این رو دستورالعمل را بازنگری 

کردیم که این بازنگری زمان بر بود.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار 
داشــت: پس از بازنگری در دستورالعمل، 
از فعالان بازار نظرخواهی کرده و نظرات 
مختلــف را دربــاره دســتورالعمل جدید 
دریافت و دوباره بر اساس نظرات دریافتی 
بخشی از آن را اصلاح کردیم و در نهایت 
طی یــک فراخوان از افرادی که متقاضی 

صدور مجوز بودند دعوت به عمل آمد.
وی گفت: اکنون به طور رسمی اعلام می 
کنیــم که با صدور مجــوز این کارگزاری 
پس از ۱۲ ســال، موضوع انحصار از همه 
مجوزهایی که از سوی بازار سرمایه اعطا 
می شد به طور کامل برداشته شده و دیگر 
اســتفاده از واژه انحصــار در حوزه صدور 
مجوزها در بازار ســرمایه معنی نمی دهد، 
اکنــون هیچ کدام از مجوزهای ســازمان 
نیستند و مسیر  انحصار  بورس مشــمول 
برای درخواست و دریافت مجوز جدید در 
همه حوزه ها و در همه نهادهای مالی باز 

است.
بهبود کیفیت و کمیت خدمات کارگزاری با 

افزایش سطح رقابت بین آنها
دهقان دهنوی در مورد دلایل صادر نشدن 
مجوز برای شرکت های کارگزاری طی این 
مدت طولانی، گفت: صادر نشــدن مجوز 
تاسیس شرکت کارگزاری، دلایل متعددی 
داشته است، برای مثال از یک منظر تلقی 
می شــد که بازار سرمایه ظرفیت پذیرش 
تعداد بیشــتری از شرکت های کارگزاری 
را ندارد یا تلقی می شــد که هرچه تعداد 
شرکت های کارگزاری کمتر باشد، نظارت 
بر عملکرد آنها نیز آسانتر خواهد بود ولی 
امروز با توجه به توســعه بازار سرمایه و با 
توجه به حضور تعداد زیادی از افراد جامعه 
در این بازار، لازم اســت علاوه بر کیفیت، 

کمیت خدمــات کارگزاری نیــز در بازار 
ســرمایه ارتقا یابد که این ارتقا نیز جز در 
جریان رقابت بین شرکت های کارگزاری 

محقق نمی شود.
رئیس ســازمان بــورس افــزود: ارتقای 
کیفیت و کمیت شرکت های کارگزاری از 
طریق رقابت بیشتر در این صنعت محقق 
می شــود و طبیعی است که اگر رقابت در 
این صنعت به اندازه کافی وجود نداشــته 
باشد، انگیزه های نوآورانه، ارتقای کیفیت 
خدمات و ارائه خدمات بهتر به مشــتریان 

نیز کمرنگ تر می شود .
وی در پاســخ به این ســوال که راهکار 
ارتقای کیفیت در شــرکت های کارگزاری 
چیست گفت: ارتقای کیفیت در این است 
که ما با ورود کارگزاری های جدید، رقابت 

را تقویت کنیم.
مزایای افزایش تعداد شرکت های 

کارگزاری
دهقان دهنوی در ادامه ســخنان خود به 
مزایای افزایــش تعداد کارگــزاری ها و 
انتظاراتی که ســازمان از کارگزاران جدید 

دارد، پرداخت.
رییس ســازمان بــورس و اوراق بهادار با 
بیان اینکه افزوده شــدن تعداد کارگزاران 
فقط یکــی از مزایای صــدور مجوزهای 
جدید اســت، گفت: یکی از مزایای مهم 
تاســیس کارگزاری های جدید این است 
که آنها با خود ایده های جدید می آورند. 
از این رو ســازمان بورس و اوراق بهادار 
نیــز در اعطای مجــوز به کارگــزاران و 
تغییراتی که در دســتورالعمل آورده است 
همین هدف را دنبال مــی کند زیرا بازار 
ســرمایه، امروز نیازمند ایده ها و خدمات 

جدید است.
وی بیان داشــت: بر این مبنا ما از افرادی 

جدید  کارگزاری  تاســیس  درخواست  که 
دارند، چندین ســوال اساســی مطرح می 
کنیم. نخســت اینکه چــه ارزش افزوده 
جدیدی برای بــازار ســرمایه دارند. چه 
فعالیــت جدیدی در بازار ســرمایه انجام 
خواهند داد و برای آنکه در این بازار موفق 
شوند، چه ایده و کسب و کاری پیش بینی 
کرده اند و در نهایت بر مبنای پاســخ های 

دریافتی آنها را امتیازدهی می کنیم.
دهقان دهنوی افزود: بر این مبنا درخواست 
هایــی مجوز دریافــت می کننــد که با 
ایده های جدید وارد می شــوند. ما  انتظار 
داریم موضوعاتی مانند فرهنگ ســازی و 
آموزش، افزایش کیفیــت خدمات و ارائه 
ابزارهــای الکترونیکی کــه در معاملات 
استفاده می شــود، تقویت شده و بیش از 
پیش توسعه یابد که در نهایت این توسعه 
و تقویت می تواند به رقابت بیشــتر در آن 

صنعت کمک کند.
رییــس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
یکــی دیگر از مزایای ورود شــرکت های 
کارگزاری جدید به بازار ســرمایه را ورود 
سرمایه ها و امکانات جدید دانست و گفت: 
شــرکت های کارگزاری جدید با خودشان 
ســرمایه جدید و امکانات جدید می آورند 
و بدین ترتیب کمیت خدمت رســانی هم 
کارگزاری های  اندازی  راه  بیشتر می شود. 
بیشــتر، ایجاد نمایندگی های بیشتر را به 
دنبال داشــته و پرسنل بیشــتری در این 
صنعت به خدمت گرفته می شــوند و در 
نهایت خدمت رســانی بیشتر و بهتری به 

عموم سهامداران صورت خواهد گرفت.
دلایل سهم نامتوازن کارگزاران از بازار

وی در ادامــه ایــن گفتگو در پاســخ به 
این سوال که چرا ســهم کارگزاران بازار 
ســرمایه از بازار بســیار متفاوت است به 

طوری که برخــی از آنها در عمل فعالیت 
زیــادی ندارند گفت: تعدادی از کارگزاران 
سهم بســیار اندکی از بازار سرمایه دارند 
و در عمل فعال محســوب نمی شوند، در 
مقابل تعــدادی از کارگزاران به طور قابل 
توجهی فعال بوده، در حال توسعه هستند 
و خدمات خوبی نیــز به فعالان بازار ارائه 
مــی کنند و زمینه توســعه بیشــتر را نیز 
دارند. بر این اساس سهم بالای کارگزاران 
می تواند ناشــی از کیفیت خوب خدمات 
آنها باشــد که این امر هیچ اشکالی ندارد 
ضمن اینکه مجوزهای جدید نیز به نسبت 
قــدرت مدیریت، قدرت نــوآوری و توان 

سرمایه گذاری آنها صادر خواهد شد.
اگر  دهنــوی خاطرنشــان کرد:  دهقــان 
کارگزاری های جدید یــا کارگزاری های 
دنبال  اســتراتژی خوبی  بتواننــد  موجود 
کنند، می توانند ســهم بیشتری از بازار به 
دســت آورند و این امــر خودبه خود باعث 
می شود سهم کارگزاران دیگر کاهش پیدا 
کند. این هنر کســانی هست که وارد این 
صنعت می شوند و می توانند خدمات آنها را 

گسترش دهند.
نظارت سازمان بر نهادهای مالی 

سختگیرانه تر می شود
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
خصوص نقش نظارتی ســازمان بورس بر 
عملکــرد نهادهای مالی گفــت: در حوزه 
نظارت سازمان بر نهادهای مالی، موضوع 
مهمی وجود دارد که باید حتما به آن اشاره 

کنم.
وی بیان داشت: اســتراتژی اتخاذ شده در 
ســازمان بورس و اوراق بهــادار در حوزه 
نهادهــای مالی، تســهیل نظــارت  های 
پیشــینی اســت به این معنی که تلاش 
می شــود راه باز شــود تا افــراد بتوانند با 

ایده و ســرمایه خوبی وارد شده و خدمات 
متعــددی را با کیفیتی بالاتر ارائه کنند اما 
این تسهیل ایجاد شده که منجر به صدور 
مجوزهای بیشــتر می شــود یک مکمل 
نیز دارد و آن چیزی نیســت جز »تقویت 
نظارت های پسینی« یعنی نظارت هایی که 
بعد از شروع فعالیت های نهاد مالی اتفاق 

می افتد .
دهقان دهنوی با اشاره به فرایند نظارت بر 
عملکرد نهادهای مالی در ســال های قبل 
افزود: پیشــتر به این مقوله توجه زیادی 
نمی شــد و اصولا باطل کــردن یا حذف 
کردن مجوز نهادهای مالی امر رایجی نبود 
و اقدامی مقبول در بازار سرمایه محسوب 
نمی شــد، بر همین اساس سعی می شد به 
جای آن در جریــان ورود نهادهای مالی 

جدید، سخت گیری زیادی انجام شود.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
خصوص این نوع استراتژی که در گذشته 
در سازمان وجود داشته است، گفت: البته 
ایــن اســتراتژی از یک جهــت می تواند 
استراتژی درســتی ارزیابی شود زیرا لازم 
است همواره در بازار سرمایه تعادل برقرار 
باشــد و به همین جهت نــه تعداد بالای 
نهادهای مالی یک مزیت اســت نه تعداد 
کم آنها، مهم این است که نهادهای مالی  

برندهای ارزش مندی داشته باشند.
وی بیان داشت: وقتی یک نهاد مالی ارزش 
برند داشته باشــد، خود به خود ریسک ها 
را بهتــر مدیریت می کنــد و خودش نیز 
ریســک زیادی پذیرش نمی کند. این امر 
باعث می شود نظارت نیز راحت تر انجام 
شود اما اگر تعداد نهادهای مالی زیاد باشند 
و نظارت بر آنها به اندازه کافی نباشد، این 
امر می تواند ریسک های بیشتری ایجاد 

کند.
دهقان دهنــوی ادامه داد: بنابراین حالا که 
ایــن تصمیم در بازار ســرمایه وجود دارد 
که بازار توســعه یافتــه و ایده های جدید، 
فرصــت بروز، ظهور و اعمــال پیدا کنند، 
لازم است نظارت، قوی تر شود تا از بروز 
ریسک های جدید جلوگیری شود و در این 
راستا ســازمان بورس هیچ ابایی ندارد از 
اینکه برخورد با متخلفان به ســخت ترین 
شکل ممکن انجام شود و اشد مجازات را 

در هر تخلف انتخاب کند.
رییــس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
تاکید کــرد: قاعدتا اگــر نهادهای مالی، 
چه نهادهای مالی کــه الان حضور دارند 
و چه نهادهایــی که مجوز می گیرند اعم 
از کارگزاری، ســبدگردان ، مشاور و یا هر 
نهادمالی دیگر، تخلفاتشان به نحوی باشد 
که ادامه فعالیتشــان به صلاح نباشد، به 

سرعت مجوزشان باطل خواهد شد.

مسوولیت سهامداران نهادهای مالی 
در مقابل تخلفات و اشد مجازات برای 

متخلفان
وی در ادامه ســخنان خود، اشاره کرد که 
تمامی مــوارد نظارتی جدید و تخلفات به 
طور معیــن در دســتورالعمل های جدید 
تعیین و تدوین شــده و بــه زودی ابلاغ 
می شود اما در عین حال نکته مهم دیگری 
را نیز یادآور شــد. به گفته دهقان دهنوی، 
در فرایندهــای جدید ســازمان بورس در 
حوزه نظارت، ســهامداران نهادهای مالی 
مسئولیت جدی و اساسی در قبال تخلفات  

نهاد مالی خود برعهده خواهند داشت.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
باره گفت: سهامداران نهادهای مالی  این 
نســبت به یکدیگر یک نوع مســوولیت 
تضامنــی دارند برای مثال وقتی در برخی 
موارد سهامداران نهاد مالی حداقل سه نفر 
تعیین شده یا دستورالعمل جدید کارگزاری 
ها به نحوی تنظیم شــده است که حضور 
دست کم چهار تا پنج نفر خبره مالی برای 
کسب امتیاز لازم است، هدفی پشت این 
قضیه هســت.وی گفت: از نظر ما وقتی 
چند خبره و کارشــناس یا شخص حقوقی 
در یک نهاد مالــی حضور دارند، به نوعی 
ریســک های یکدیگر را هم کنترل می 
کننــد و این امر موجب می شــود که به 
نوعی نقش خودکنترلی و نظارت درونی در 
داخل نهاد مالی اجرا شود.به گفته دهقان 
دهنوی،  ســازمان بورس در نظر دارد از 
پذیری شــرکای  مســئولیت  این طریق 
نهادهای مالی را رســمی کــرده و آنها را 
نســبت به رفتارهای یکدیگــر آگاه کند. 
از این رو از این بــه بعد این گونه نخواهد 
بود که ســهامداران نهادهای مالی فقط از 
منافع آن نهاد کســب منفعت کنند اما در 
مقابل تخلفات آن نهاد، مسئولیتی نداشته 
باشند.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار 
اظهار داشت: ســهامداران نهادهای مالی 
باید بدانند متناســب با منافعی که از نهاد 
مالی کســب می کنند، نســبت به رفتار 
بقیه شــرکا و اتفاقاتی کــه در نهاد مالی 
رخ می دهد، نسبت به رفتار هیات مدیره، 
قوانین حاکمیت شــرکتی و رعایت اصول 
و هنجارهــای رفتاری در بازار ســرمایه 
مسئولیت دارند و این مسئولیت در صورتی 
که به درســتی انجام نشــود، می تواند، 
عواقبــی را برای هر کدام از ســهامداران 
و اعضای هیــات مدیره نهادهای مالی به 
همراه داشته باشد.وی در پایان تاکید کرد: 
با دســتورالعمل ها و مقررات تعیین شده، 
نظارتها سختگیرانه تر شده و با نهادهای 
مالی متخلف برخوردهای شــدید و جدی 

خواهد شد.
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سکته مغزی »مهدی چمران« صحت ندارد
سخنگوی شورای شهر تهران برخی اخبار مبنی بر سکته مغزی »مهدی چمران« رییس شورا 
را رد کرد. علیرضا نادعلی در این باره گفت: با فرزند چمران درخصوص بیماری ایشان صحبت 
کردم که گفتند ،حالشان بهتر است و سکته نکردند. وی افزود: موضوع سکته رد شده است و 

طبق دستور دکتر در منزل در حال استراحت هستند.

مصباحی مقدم: چینی ها بعد از برجام با ما سرد شدند
حجت الاســلام غلامرضا مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در بخشی 
ازگفتگوی خود با ایسنا با انتقاد از دولت دوازدهم در همراهی آمریکا در برجام گفت: تا مسئله 
برجام مطرح شــد و چرخش ایران به طــرف آمریکا صورت گرفت طبیعی بود واکنش چینی 
ها این باشــد که سرد برخورد کنند. چینی که به تحریم های آمریکا بها نمی داد و خودش در 
مواردی تحریم آمریکا هم هست، تحریم های آمریکا علیه ما را رعایت می کرد. چرا؟ چون ما 
کشور متعهد به چین نیستیم. وقتی متعهد نیستیم روابط راهبردی بلند مدت نداریم. طبیعی است 
بگویبد هرچه شد، شد. وقتی در منطقه قدرتمند شویم چه بسا مطلوب چین هم هستیم. این 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به این پرسسش که آیا اعضای مجمع از پاسخ 
های ظریف و جنیدی دو عضو هیئت دولت حاضر در جلسات بررسی لوایح چهارگانه در مجمع 
قانع شدند، تصریح کرد: خیر. سوالاتی مطرح بود. از جمله سوالات این بود که ما اگر به این دو 
کنوانسیون بپیوندیم تعهد می دهید که اوضاع اقتصادی ما بهتر شود؟ می گفتند نه. این صریح 
عبارت جناب آقای ظریف در جلسه مجمع بود. می گفت نه، چون این بخشی از خواسته ایشان 
است و هنوز ممکن است خواسته های دیگری داشته باشند. تازه اگر به اجماع برسند به نتیجه 
می رسیم. ما می گفتیم راهی باز کردیم تا در این دوران و تحریم ها گذران معیشت کنیم؛ اگر 

به این لوایح بپوندیم این راه هم دچار مشکل می شود.

وزیر کار: یارانه ۴۵ هزار تومانی اثر رفاهی خاصی ندارد
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیــان اینکه یارانه ۴۵ هزار تومانی اثر رفاهی خاصی ندارد 
گفت: می توانیم در صورت شناسایی، یارانه افراد متمول را قطع و به مبلغ یارانه خانواده های کم 
درآمد اضافه کنیم. حجت الله عبدالملکی درباره اینکه آیا با افزایش یارانه ها موافق هستید؟ گفت: 
قطعا این یارانه ها که الان پرداخت می شود خیلی اثر رفاهی ویژه ای ندارد و پارسال هم مصوب 
شد یارانه های معیشتی و یارانه های دیگری پرداخت شود، اما تبعیض در پرداخت یارانه ها دیده 
می شود. وی تصریح کرد: می توانیم در صورت شناسایی، یارانه افراد متمول را قطع و به مبلغ 
یارانه خانواده های کم درآمد اضافه کنیم. وزیر تعاون افزود: یارانه آن هایی که متمول تر هستند باز 
تاکید می کنم به شرطی که بتوانیم شناسایی کنیم، کاهش پیدا می کند یا قطع می شود و آن هایی 
که متوسط هستند یارانه های بیشتری می گیرند. عبدالملکی گفت: ساماندهی پرداخت یارانه ها 
یک مسئله در سطح ملی و در سطح حاکمیت است، بنده در وزارت رفاه قطعا نمی توانم تصمیم 
جدید منهای دولت و کلیات دولت بگیرم، اما در دولت برای اینکه بتوانیم به اقشار متوسط و کم 

درآمد کمک بیشتری بکنیم، اتفاق نظر وجود دارد.

اشتباه در تزریق واکسن خبرنگاران سلامت؟
واکسیناسیون خبرنگاران حوزه سلامت، روز پنجشنبه )۷ مردادماه( با واکسن پاستوکووک آغاز و 
بر همین اساس مقرر شد تا تزریق دُز دوم این واکسن نیز ۲۸ روز بعد انجام شود؛ اتفاقی که با 
یک روز تاخیر صورت گرفت و با یک اشتباه همراه شد و بجای واکسن دُز دوم، واکسن یادآور 
تزریق شد! بر اساس اعلام قبلی مسوولان وزارت بهداشت، جمعی از خبرنگاران حوزه سلامت 
از ســاعت ۱۰ صبح روز ششم شهریور به محل منتخب تزریق - مرکز اورژانس غرب تهران 

-مراجعه کردند و پس از تاخیری بیش از یک ساعته روند واکسیناسیون آنها آغاز شد. درحالی که 
دُز اول واکسن خبرنگاران »پاستوکووک« )تولید مشترک ایران و کوبا( تزریق شده بود، قاعدتا 
برای دُز دوم نیز می بایست واکسن پاستوکووک یا مشابه کوبایی آن )سوبرانا ۲( تزریق می شد. 
اما پس از تزریق واکسن به جمعی از آنها، خبرنگاری با مشاهده پوکه ویال واکسن متوجه شد 
واکســن تزریق شده ، به اشــتباه نوع »سوبرانا پلاس« یا دُز یادآور است و در این میان دُز دوم 
به آنها تزریق نشــد. البته با پیگیری این موضوع از سوی خبرنگاران، جهانپور که این موضوع 
عارضه ای ندارد و مشکلی در روند واکسیناسیون آنها بوجود نخواهد آورد و نه تنها جای نگرانی 
ندارد، بلکه به نوعی »توفیقی اجباری« در تزریق »ســوبرانا پلاس« بوده؛ چراکه این نوع هم، 

خود واکسنی کامل است.

توصیه کیهان به رئیسی: با رسانه ها بی امان مبارزه کنید
روزنامه کیهان نوشــت:اکنون کــه دولت انقلابی، جوان و مردمــی، با حمایت قاطع مجلس 
محترم تشــکیل شده، یکی از واجب ترین مسئولیت ها، از بین  بردن هر سازوکار تصمیم گیر یا 
تصمیم سازی است که در حوزه محاسبه و تصمیم یا اجرا، موجب خودتحریمی  شده است. ایران 
همین حالا، دارای اهرم ها و ظرفیت های بسیاری است که به کارگیری هم افزا و همپوشان آنها 
در شبکه قدرت ملی و بین المللی می تواند ظرف چند ماه، به عبور قدرتمندانه از حصار تحریم ها و 
افزایش موثر درآمدهای ملی منتهی شود. به موازات این کار، دولت و دستگاه قضایی و مجلس 
باید بی اعتنا به جنجال ها، مبارزه بی امان با شبکه ضدامنیتی اخلالگر در حوزه های اقتصادی و 

رسانه ای را آغاز کنند.

پاکستان از حصارکشی مرزهایش با ایران خبر داد
سخنگوی ارتش پاکستان با تاکید بر عزم این کشور برای مراقبت از مرزهای بین المللی خود 
با همسایگان همزمان با تحولات افغانستان، از تکمیل ۵۸ درصدی طرح حصارکشی مرزهای 
پاکســتان با جمهوری اسلامی ایران خبر داد.نشست خبری سرلشکر »بابر افتخار« روز جمعه 
با حضور رســانه های داخلی و نمایندگان رســانه های بین المللی در مقر فرماندهی ارتش در 
شــهر »راولپندی« برگزار شد.هدف از این برنامه تشریح دیدگاه پاکستان و تشکیلات نظامی 
آن درخصوص تازه ترین تحولات منطقه به ویژه افغانســتان، پیامدهای پیش روی امنیت ملی 
پاکستان و اقدامات این کشور برای اطمینان از امنیت، ثبات داخلی به ویژه آرامش در مرزهای 

مشترک با همسایگان اعلام شد.

واکنش یک اصلاح طلب به وعده های وزرا
یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت:دولت وعده هــای داده مبنی براین که با وجود عدم حل 
مسئله تحریم و عدم توافق در این زمینه برای سر و سامان دادن به مسائل اقتصادی برنامه دارد.

داریوش قنبری در گفت وگو با ایلنا، درباره کابینه سیزدهم و این که آیا دولتمردان که قرار است 
از این پس زمام امور کشور را در دست بگیرند می توانند مسائل و مشکلات موجود کشور را که 
شرایط را خاص کرده است حل کنند یا خیر، گفت: حقیقت این است که یک مقدار نمی شود در 
رابطه با کابینه ارزیابی دقیقی داشت، چراکه شناخت از بعضی افراد معرفی شده آن چنان که باید 
و شاید کافی نیست و در کل اظهارنظر در مورد همه اعضای کابینه دشوار است اما آن چیزی 
که به نظر می رســد بسیار اهمیت دارد وزرای اقتصادی است که آقای رئیسی معرفی کرده اند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که کار وزرای اقتصادی در شرایط فعلی بسیار دشوار 
است، عنوان کرد: با توجه به اینکه مسئله تحریم ها همچنان بر سر جای خود قرار دارد و برداشته 
نشده اند، شرایط بسیار دشوار است، البته برداشته شدن تحریم ها یک موضوع ناممکن نیست و 
امکان پذیر است و مذاکرات همچنان مسیرش باز است و می شود در این زمینه به نتیجه ای رسید.

واکنش دبیر شورای عالی امنیت ملی به لفاظی بایدن و بنت علیه ایران
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: اولین ملاقات بنِت و بایدن و تاکید بر استفاده از »گزینه های 
دیگر« علیه ایران، تهدید غیر قانونی یک کشــور دیگر است.علی شمخانی دبیر شورای عالی 
امنیت ملی کشــورمان در صفحه شخصی خود در توئیتر به دیدار اخیر رئیس جمهور آمریکا و 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی واکنش نشان داد.شمخانی نوشت: »اولین ملاقات بنِت و بایدن 
و تاکید بر استفاده از »گزینه های دیگر« علیه ایران، ضمن آنکه تهدید غیر قانونی یک کشور 
دیگر است، حق جمهوری اسلامی ایران برای پاسخ گویی متقابل علیه »گزینه های در دسترس« 

را تثبیت می کند.«

رئیس کمیسیون امنیت ملی: مذاکرات ایران و ۱+۴ با پلتفرم جدید انجام می شود
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از برگزاری دور جدید مذاکرات ایران 
و ۱+۴ با پلتفرم جدید انجام می شود.وحید جلال زاده رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اســلامی در گفتگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاری تسنیم، با اشاره به 
ادامه مذاکرات ایران و ۱+۴ گفت: ایران در مذاکرات روش های مختلفی را امتحان کرده است 
پیش از اینکه نوع و تیم مذاکره کننده مشخص شود باید جایگاه مذاکره برای ما مشخص شود.

وی درباره اینکه دور آتی مذاکرات از سوی وزارت امورخارجه یا شورای عالی امنیت ملی دنبال 
خواهد شد، ادامه داد: باید مشخص شود در دولت آقای رییسی جایگاه مذاکره کجاست که پس 
از این موضوع تیم مذاکره کننده هسته ای مشخص می شود.نماینده ارومیه در مجلس با تاکید 
براینکه در دولت آقای روحانی آقای عراقچی ۶ دور مذاکرات در وین داشت که دستاورد ویژه ای 
برای کشورمان نداشت، افزود: باید چهارچوب و پلتفرم جدیدی برای مذاکرات آتی از سوی ایران 

تعریف شود که قطعا این اتفاق خواهد افتاد.

انگشتر شهید سلیمانی ثبت ملی شد
ثبت ملی انگشــتر شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی )ره( محفوظ نزد همسر شهید، به استاندار 
تهران ابلاغ شــد.در نامه ای که علی اصغر مونسان وزیر سابق وزارت میراث فرهنگی صنایع 
دستی و گردشگری به محسنی بندپی استاندار تهران نوشته آمده است: در اجرای قانون راجع 
به حفظ آثار ملی مصوب آبان ۱۳۰۹ مجلس شورای ملی و نظام نامه اجرایی آن مصوب ۱۳۱۱ 
هیأت وزرا بند »ج« از ماده واحده قانون تشکیل سازمان میراث فرهنگی کشور مصوب بهمن 
۱۳۶۴ مجلس شورای اسلامی و بند ششم از ماده سوم قانون اساسنامه سازمان میراث فرهنگی 
کشور مصوب ۱۳۶۷ مجلس شورای اســلامی ماده ۲۲ آئین نامه حفاظت از میراث فرهنگی 
کشور مصوب ۱۳۸۱ شورای امنیت کشور فصل دوم آئین نامه مدیریت ساماندهی و نظارت و 
حمایت از مالکان و دارندگان اموال فرهنگی تاریخی منقول مجاز مصوب ۱۳۸۴ هیأت وزیران 
مراتب ثبت اثر منقول فرهنگی تاریخی به شرح زیر است:»انگشتری شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی )ره( محفوظ نزد همسر شهید شــماره ثبت ۱۹۹۸ مورخ ۸ اردیبهشت ۱۴۰۰ پس از 

تشریفات قانونی لازم در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده اعلام می شود.

تماس تلفنی قائم مقام وزارت خارجه اتریش با عراقچی
ســید عباس عراقچی، معاون سیاســی وزارت امور خارجه کشــورمان و »پیتر لاونسکی 
تیفنتــال« قائم مقــام وزارت خارجه اتریش به صــورت تلفنی دربــاره آخرین تحولات 
افغانســتان گفت وگو کردند.به گزارش کانال اطلاع رسانی سید عباس عراقچی، وزارت امور 
خارجه اتریش با اعلام این خبر در توییتی نوشــت: پیتر لاونسکی تیفنتال از مکالمه تلفنی 
سازنده با عراقچی و همکاری بسیار خوب با وزارت امور خارجه ایران در رابطه با افغانستان 

قدردانی می کند.

تشکیل پرونده ویژه حقوق های نجومی در کمیسیون اصل ۹۰
نایب  رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی گفت: پرونده ویژه حقوق های نجومی 
در ادارات دولتی به ویژه مؤسسات مالی در کمیسیون متبوعش تشکیل شده است.حجت الاسلام 
نصرالله پژمانفر، نایب  رئیس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی در صفحه شخصی 
خود در توییتر، نوشت: پرونده ویژه حقوق های نجومی در ادارات دولتی به ویژه مؤسسات مالی در 
کمیسیون اصل نود تشکیل شده است.وی با بیان اینکه بخش  زیادی از ارقام نجومی به خزانه 
کشور برگشت داده شده است،تاکید کرد: ضمناً مردم عزیز اگر اطلاعاتی از دریافت های نجومی 

مسئولان در اختیار داشتند، می توانند به کمیسیون اصل ۹۰ ارسال کنند.

وزیر خارجه کشــورمان در جمع روسای هیات های شرکت کننده در نشست منطقه ای حمایت 
از عراق و در حاشیه این نشست با عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور مصر گفت وگو کرد.حسین 
امیرعبداللهیان وزیر خارجه ایران صبح امروز )شنبه( برای شرکت در نشست منطقه ای حمایت از 
عراق وارد بغداد شد. رئیس جمهوری مصر، نخست وزیر کویت، دبیرکل شورای همکاری خلیج 
فارس، امیر قطر، پادشاه اردن، رئیس جمهوری فرانسه ،وزیر خارجه ترکیه، وزیر خارجه عربستان 
، حاکم دوبی، معاون رییس و نخست وزیر دولت امارات از جمله حاضران در این نشست هستند.

روسای هیات های شرکت کننده در نشست منطقه ای حمایت از عراق در حاشیه این نشست 
عکس یادگاری گرفتند.

یوسفیان ملا: امیدواریم رئیسی راه احمدی نژاد را نرود
عزت الله یوســفیان ملا، فعال سیاسی اصولگرا و نماینده پیشین مجلس اگرچه خوشبین است 
که رئیســی کاملا شبیه احمدی نژاد نباشد، نگرانی هایی دارد و حرف زدن در این باره و هشدار 
دادن را ضــروری می خواند. او در گفت وگو با »نامه نیوز« ضمن تاکید بر اینکه »برای قضاوت 
درباره شــباهت ها و تفاوت هایی دولت آقای رئیسی و دولت احمدی نژاد باید قدری صبر کرد« 
می گوید: »هنوز زود است اما بالاخره نشانه هایی وجود دارد. مثلا افرادی که به کار گرفته  شده اند 
و برنامه ریزهای اصلی و واقعی در تیم اقتصادی و سایر تیم ها همان نیروهای آقای احمدی نژاد 

هستند. با این حال باید بیشتر صبر کرد«.
وی با ابراز امیدواری نسبت به اینکه دولت رئیسی خیلی شبیه دولت احمدی نژاد نشود و می گوید: 
»قطعا باید در این باره هشدارهای لازم را به دولت داد اما نشانه های امیدوار کننده ای نیز وجود 
دارد. مثلا همین امروز صبح )جمعه( وقتی وارد اهواز شــدند، گفتند که در این سفر هیچ دیدار 
مردمی ندارم و فقط برای پروژه ها و کار آمده ام. این می تواند یک تفاوت و امیدوار کننده باشد. 
می دانیم که آنچه سفرهای احمدی نژاد را تبلیغاتی و دور از اهداف ملی می کرد، همین دیدارها، 
حرکت در خیابان و دویدن مردم پشت ماشین، نامه گرفتن و جمعیت جمع کردن و ... بود. اگر 
این اتفاق ها تکرار نشود و دیدار مردمی در سفر آقای رئیسی صورت نگیرد، اتفاق خوبی است. 
امیدواریم واقعا همان طور که اعلام کرده اند این ســفر بدون دیدار مردمی که اصلا وقت آن 

نیست، انجام شود«.
یوســفیان ملا در پاسخ به اینکه با توجه به وزرای دولت رئیسی و سابقه آنان چقدر می توان به 
متفاوت بودن دولت او با احمدی نــژاد امیدوار بود؟ نیز می گوید: »برخی از این وزرا که ترجیح 
می دهــم در اول دوره از آنان نام نبردم افرادی هســتند که ما در مجلس به زحمت با آنها کار 
می کردیم. کمیسیون های مربوط با این  افرادی که الان وزیر شده اند به شدت مشکل داشتند و 
بسیاری از جلسات ما حاشیه ای بود و ربطی به مسائل کاری نداشت. مثلا جلسه علنی مجلس 
غیرعلنی و وقت مجلس گرفته می شــد به خاطر اینکه وزیر در حاشــیه کارهایی کرده بود و 

داستان ها پشت داستان ها داشتیم. 

میز خبر

عکس روز

غبارروبی گلزار 
 شهدای  

 بجنــورد به مناســبت هفتــه دولت
بجنورد  شهرســتان  شــهدای  گلزار 
به مناســبت هفته دولت روز شنبه با 
حضور اســتاندار خراســان شمالی و 
غبارروبی  استانی  مسئولان  از  جمعی 

و عطرافشانی شد. 
عکاس:وحید خادمی


